
  تیم ملی در شرایطی راهی قطر شده است که جامعه 
روزهای ملتهبی را سپری می کند. وضعیت اجتماعی 
و سیاسی جامعه به چه میزان می تواند روی کیفیت 

جام جهانی  در  بازیکنان 
تأثیر بگذارد؟

بنده به خاطر دارم زمانی که 
لیا که  ما بعد از بازی با استرا
باعث شده بود به جام جهانی 
برویم وارد ایران شده بودیم به 
ما اطلاع دادند رئیس جمهور که 
در آن زمان آقای خاتمی بودند 
تمایل دارند با اعضای تیم ملی 
فوتبال دیدار کنند. من با این 
درخواست مخالفت و عنوان 
کردم در شرایطی که در کشور 
ورزش های دیگری مانند کشتی 
و وزنه برداری وجود دارد دیدار 
رئیس جمهور با اعضای تیم ملی 
می تواند این شائبه را به وجود 
بیاورد که مسئولان حمایت 
فوتبال  ورزش  از  بیشتری 

می کنند و به همین دلیل ورزشکاران دیگر رشته ها سرخورده 
شوند. این درخواست در حالی مطرح شده بود که ما در 
وزنه برداری قوی ترین مرد جهان را در اختیار داشتیم و تیم ملی 
کشتی نیز قهرمان جهان شده بود. آقای هاشمی طبا با من 
تماس گرفتند و دلیل مخالفت بنده را پرسیدند. من دیدگاهم 
را مطرح کردم. ایشان عنوان کردند اگر شما مخالفید به این 
جلسه نیایید و نظر خود را به تیم تحمیل نکنید. من آن روز 
به آن جلسه نرفتم اما اتفاقی در این جلسه رخ داد که به شدت 
به ضرر ما تمام شد. در این جلسه بازیکنان تیم ملی مسائلی را 
مطرح کردند که خارج از حیطه سازمان تربیت بدنی آن زمان 
بود که در نهایت به تغییر برخی مدیران منجر شد. اتفاقی که 
در آن شرایط به ضرر ورزش کشور بود. امروز نیز این وضعیت 
وجود دارد. اگر به فضای شهر تهران نگاه کنیم متوجه می شویم 
که برخی اقدامات که به عنوان حمایت از تیم ملی انجام می شود 
باعث بالا رفتن انتظارها از تیم ملی می شود که این وضعیت 
در آینده برای ما چالش آفرین خواهد بود. این فضاسازی های 
غیرواقعی در راستای حضور تیم ملی در جام جهانی در نهایت به 

ضرر تیم ملی تمام خواهد شد. 
  این اتفاق چه چالش هایی ممکن 

است به همراه داشته باشد؟
اگر به چهره بازیکنان تیم ملی هنگام 
متوجه  کنیم  دقت  ایران  از  خروج 
می شویم که رضایت در بین ملی پوشان 
وجود نداشت. نکته دیگری که وجود 
داشت برخورد ضعیف خبری با دیدار 
ملی پوشان با رئیس جمهور و سفر تیم ملی 
به قطر بود. این اتفاق در حالی رخ داد که 
از نظر خبری این اتفاق سوژه مهمی بود، 
اما برخورد قوی با آن صورت نگرفت. 
من هنگامی که به وضعیت تیم ملی نگاه 
نگرانی های مهمی مواجه  با  می کنم 
می شوم و معتقدم تیم ملی در بازی های 
جام جهانی با چالش های جدی مواجه 

است. اگر به میانگین سنی تیم ملی نگاه کنیم متوجه می شویم 
که میانگین سنی بازیکنان تیم ملی در حدود29 سال است که 
براساس آخرین اخبار منتشر شده پیرترین تیم در جام جهانی 
است. از سوی دیگر این تیم در بین تیم های ملی ما که تاکنون 
به جام جهانی رفته اند بالا ترین میانگین سنی را دارد. آخرین 
بازی تیم ملی با نیکاراگوئه بود. اگر به وضعیت این بازی توجه 
کنیم بازیکنان تیم ملی که از راه دوری به ایران سفر کرده بودند 

باید خسته می بودند. این در حالی است که این تیم بازی 
بانشاطی ارائه داد. در مقابل بازیکنان تیم ملی از انگیزه لازم 
برخوردار نبودند وخسته به نظر می رسیدند. به همین دلیل به 
نظرمی رسید تیم نیکاراگوئه به رغم اینکه 
در جام جهانی حضور نداشت، اما از نظر 
انگیزشی از تیم ما وضعیت بهتری داشت 
و با انگیزه بیشتری تلاش می کرد. نکته 
دیگری که این بازی داشت مصدومیت امید 
ابراهیمی به محض ورود به زمین بود. این 
موضوع نشان می دهد که بازیکنان تیم ملی 
از نظر آمادگی بدنی در وضعیت مطلوبی 
قرار ندارند و روی این موضوع کار نشده 
است. این در حالی است که ما در بازی های 
جام جهانی با تیم های قدرتمندی بازی 
خواهیم کرد که از نظر بدنی در وضعیت 
خوبی قرار دارند. به نظر می رسد آن 
چالاکی و شادابی که یک تیم برای حضور 
در جام جهانی باید داشته باشد در تیم ملی 
وجود ندارد که این موضوع می تواند کار را 

برای ما در جام جهانی سخت کند. 
  لژیونرهای تیم ملی که برخی از 
آنها در تیم های مطرح اروپایی بازی می کنند به چه 
میزان می توانند به ایجاد انگیزه و بالا بردن کیفیت 

تیم ملی کمک کنند؟
در شرایط کنونی 16 لژیونر در تیم ملی وجود دارد که برخی 
از آنها مانند طارمی در تیم های مطرح اروپایی بازی می کنند. 

با این وجود اگر به وضعیت دیگر 
تیم های حاضر در جام جهانی نگاه 
کنیم متوجه می شویم که ارزش 
مالی بازیکنان تیم ملی ایران در بین 
تیم های حاضر در جام جهانی در 
بین پایین ترین رده ها قرار دارد. در 
شرایط کنونی سردار آزمون و مهدی 
طارمی از نظر قیمتی در حدود50 
درصد تیم ملی را به خود اختصاص 
داده اند.نکته دیگر اینکه ما باید در 
جام جهانی از همه ظرفیت های خود 

استفاده کنیم. این در حالی است که آقای کی روش به جای 
اینکه از26 بازیکن استفاده کند25 بازیکن به قطر برده است. 
صرفه جویی  جای  جام جهانی 
بلکه جایی است که  نیست و 
می توانند  تیم ملی  بازیکنان 
توانایی های خود را بروز دهند. 
شاید اگر بازیکن دیگری نیز به 
جمع اضافه شده بود می توانست 
خود را به عنوان یک پدیده جدید 
معرفی کند. برخی گمان می کنند 
ما در گروه ساده ای در جام جهانی 
قرار گرفته ایم و به همین دلیل کار 
راحتی برای صعود داریم. این در 
حالی است که بنده معتقدم ما در 
گروه بسیار سختی قرار گرفته ایم 
و کار دشواری در جام جهانی 
با  تاکنون  ما  خواهیم داشت. 
تیم ملی انگلیس بازی نکرده ایم و به همین دلیل شرایط این 
مسابقه را درک نکرده ایم. از سوی دیگر بازیکنان ایرانی که در 
لیگ انگلیس بازی کرده اند موفق نشده اند به خوبی توانایی های 
خود را نشان بدهند و عملکرد موفقی نداشته اند. این وضعیت 
نشان می دهد که ما از نظر فنی از فوتبال انگلیس فاصله داریم. 
  این وضعیت درباره تیم ملی آمریکا نیز وجود دارد؟

ما نباید فکر کنیم وضعیت امروز تیم ملی ایران و آمریکا مانند 

سال1998 است که ما موفق شدیم آنها را شکست بدهیم. در 
آن مقطع زمانی به دلیل پیروزی آقای خاتمی در انتخابات 
ریاست جمهوری و غالب شدن گفتمان اصلاحات بر جامعه ما 
مردم در فضای بانشاط و شادابی قرار داشتند و به همین دلیل 
این وضعیت در کیفیت تیم ملی نیز تأثیر مثبت گذاشته بود. 
این در حالی است که در شرایط کنونی این وضعیت وجود ندارد 
و جامعه روزهای سختی را می گذراند. ورزش حوزه احساس 
است و باید در آن هیجان و احساس وجود داشته باشد. هنگامی 
که یک فوتبالیست گل می زند اما شادی نمی کند این احساس 
منفی در درون آن باقی می ماند و آن را به جامعه و تماشاگران 
نیز منتقل می کند. این وضعیت در کیفیت فنی بازیکنان 
تیم ملی اثرگذار است. نکته مهمی که می تواند در بازی های 
جام جهانی به کمک ما بیاید ژن ایرانی و همت و غیرت ایرانی 
است. ژن ایرانی خاص است. ورزشکاران ما در صحنه های 
مختلف نشان داده اند که از خودگذشتگی می کنند و بهترین 
عملکرد خود را در شرایط سخت و دشوار نشان می دهند. نمونه 
بارز این بازیکنان علی دایی بود که در زمانی که بازی می کرد 
همواره دور سرش باندپیچی بود و یا جراحت روی بدن خود 
داشت. دلیل این موضوع غیرت و تلاشی بود که در بازی انجام 
می داد. این وضعیت درباره دیگر بازیکنان تیم ملی نیز وجود 
داشته است. این موضوع از نظر فردی است اما ما در زمینه 
جمعی و تاکتیکی نیاز به تقویت داریم و باید در زمینه جمعی 

تلاش بیشتری داشته باشیم. 
  چگونه می توان در شرایط کنونی تیم ملی را از نظر 
جمعی و تاکتیکی به بهترین وضعیت خود رساند؟آیا 

آقای کی روش از چنین قابلیتی برخوردار است؟
مهم ترین موضوعی که در این زمینه 
مطرح است این است که بازیکنان باید 
در شرایط بازی قرار داشته باشند و 
هیچ چیز نباید تمرکز آنها را بهم بریزد. 
در این زمینه من یک مثال می زنم. 
زمانی که ما در تهران با تیم ملی 
عربستان بازی داشتیم و سرمربی 
تیم ملی نیز آقای دایی بودند یکباره 
رئیس جمهور وقت آقای احمدی نژاد 
وارد ورزشگاه شدند. این موضوع باعث 
شد که حواس بازیکنان تیم ملی برای 
یک لحظه متوجه جایگاه شد و به همین دلیل از شرایط مسابقه 
خارج شدند. این اتفاق در سالن کشتی نیز اتفاق افتاد و آقای 
احمدی نژاد یکباره وارد سالن کشتی شدند و کشتی گیر 
سنگین وزن ما که از حریف خود جلو بود در کمال ناباوری 
کشتی را به حریف خود واگذار کرد. این اتفاق به دلیل این 
رخ داد که کشتی گیر تیم ملی از شرایط مسابقه خارج شد و 
حواسش به موضوعی جز مسابقه معطوف شد. اگر قرار است 
اتفاقی رخ بدهد باید بعد از مسابقه ورزشی رخ بدهد و نه قبل و 
یا در حین برگزاری مسابقه. در شرایط کنونی من نگرانی هایی 
نسبت به وضعیت تیم ملی در بازی های جام جهانی دارم. با این 
وجود معتقدم ژن ایرانی می تواند در چنین شرایطی به ما کمک 
کند و شرایطی را به وجود بیاورد که درصد موفقیت ما بیشتر 
شود. نگرانی من از این بابت است که این تیم ملی می توانست 
برای ما بهترین شرایط را ایجاد کند که متأسفانه این چنین 
نشده و در وضعیت خوبی قرار ندارد. نکته دیگر اینکه اگر امروز 
دوباره از آقای کی روش در تیم ملی استفاده شده به این دلیل 
است که وی فرهنگ جدید به فوتبال ما تزریق کرده است. 
این فرهنگ نیز این است که در باختن شادی کنیم. با این 
وجود شرایط امروز تغییر کرده و شرایط به شکلی نیست که 
ما بگوییم اگر یک بر صفر به آرژانتین باختیم هورا بکشیم و یا 
در جام جهانی روسیه می توانستیم از گروه خود بالا برویم، اما 
همین که با فاصله به حریفان خود نباختیم کار بزرگی انجام 
داده ایم. شرایط امروز متفاوت است و ما دیگر نمی توانیم با 

باخت شادی کنیم. 
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  شرایط فعلی، محصول حذف 
نیروهای واسطه است

شرایطی که طی هفته های اخیر پس از اعتراضات ایجاد 
شده و همچنین بی ثباتی که نسبت به ساماندهی اعتراضات 
مردمی در کشور وجود دارد، محصول این مهم است که طی 
سال های گذشته نهادها و نیروهای واسطه که می توانند میان 
دولت و توده جامعه نقش ایفا کنند و انتقال دهنده پیام ها و 
مطالبات میان دولت و جامعه باشند،  به حاشیه رفته اند. بازیگر 
فضای فعلی سیاسی ایران احزاب نیستند. در واقع با کنار رفتن 
نهادهای مدنی و توده جامعه که فاقد سازمان است تحت 
عنوان جامعه توده ای مطالبات و خواسته های خود را پیگیری 
می کنند و این امر در واقع همان خروجی عملکرد گذشته 
دولت هاست. البته به رسمیت شناختن به این مفهوم نیست 
که دولت صرفا به احزاب مجوز فعالیت بدهد، اما در مقطعی 
مانند انتخابات برخی نیروها رد صلاحیت شوند. در گذشته به 
گونه ای با احزاب رفتارشد که فعالین سیاسی با در نظر گرفتن 
اینکه مبادا مدام با شرایط خاصی مواجه شوند ناگزیر به سکوت 
می شوند به همین دلیل باید گفت مساله ای که به خروج کشور 
از بحران می تواند کمک کند تقویت نظام نمایندگی است نه 
صرف اینکه نماینده ها و احزاب و گروه ها با هم به گفت و گو 
بپردازند.  وقتی که نظام نمایندگی توسط حاکمیت تقویت و 
به رسمیت شناخته شود و نماینده مجلس باید عصاره ملت 
باشد، در آن زمان است که می توان انتظار داشت نهادهای 
واسطه نقش خود را به درستی ایفا می کنند و مسئولیت و 

پیامدهای رفتارها و اتفاقات اجتماعی را هم بپذیرند. 

یادداشت

پیمان خواجوی 
فعال سیاسی

نکته دیگر اینکه اگر امروز 
دوباره از آقای کی روش در 
تیم ملی استفاده شده به این 
دلیل است که وی فرهنگ 
جدید به فوتبال ما تزریق 
کرده است. این فرهنگ 
نیز این است که در باختن 
شادی کنیم. با این وجود 
شرایط امروز تغییر کرده 
و شرایط به شکلی نیست 
که ما بگوییم اگر یک بر صفر 
به آرژانتین باختیم هورا 
بکشیم

نکته دیگر اینکه ما باید 
در جام جهانی از همه 
ظرفیت های خود استفاده 
کنیم. این در حالی است که 
آقای کی روش به جای اینکه 
از26 بازیکن استفاده کند25 
بازیکن به قطر برده است

اگر به میانگین سنی تیم ملی 
نگاه کنیم متوجه می شویم 
که میانگین سنی بازیکنان 
تیم ملی در حدود29 سال 
است که براساس آخرین 
اخبار منتشر شده پیرترین 
تیم در جام جهانی است. از 
سوی دیگر این تیم در بین 
تیم های ملی ما که تاکنون 
به جام جهانی رفته اند 
بالا ترین میانگین سنی را 
دارد

نکتـــــه
 

آرمان ملی-  احسان انصاری: آیا شرایط سیاسی و اجتماعی این روزهای جامعه که در وضعیت خوبی نیست بر عملکرد تیم ملی در بازی های جام جهانی 
تأثیر خواهد گذاشت؟ تیم ملی فوتبال چگونه می تواند در یکی از پیچیده ترین مقاطع جامعه ایران درصد موفقیت بالایی در جام جهانی داشته باشد؟ 
»آرمان ملی« برای پاسخ به این سوالات با سعید فائقی، معاون پیشین سازمان تربیت بدنی در دولت اصلاحات گفت وگو کرده است. فائقی معتقد است: 
» نگرانی من از این بابت است که این تیم ملی می توانست برای ما بهترین شرایط را ایجاد کند که متأسفانه این چنین نشده و در وضعیت خوبی قرار ندارد. 
نکته دیگر اینکه اگر امروز دوباره از آقای کی روش در تیم ملی استفاده شده به این دلیل است که وی فرهنگ جدید به فوتبال ما تزریق کرده است. این 
فرهنگ نیز این است که در باختن شادی کنیم. با این وجود شرایط امروز تغییر کرده و شرایط به شکلی نیست که ما بگوییم اگر یک بر صفر به آرژانتین 
باختیم هورا بکشیم و یا در جام جهانی روسیه می توانستیم از گروه خود بالا برویم اما همین که با فاصله به حریفان خود نباختیم کار بزرگی انجام داده ایم. 

شرایط امروز متفاوت است و ما دیگر نمی توانیم با باخت شادی کنیم.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 عملکرد دولت کی صبر مجلس را 
لبریز می کند؟

سه شنبه بهارستان محل سوال از دو وزیر 
کابینه سیزدهم بود که از ابتدای تشکیل 
کابینه عملکردشان مورد نقد بود و در چند 
هفته اخیر هم نارضایتی بسیاری را به جامعه 
تحمیل کرده اند. در چنین روز های سختی که 
کمبود دارو سبب ناتوانی مردم در تهیه یک 
داروی ساده از سرم یا آنتی بیوتیک گرفته تا 
انسولین و داروی بیماران خاص شده و همین 
امر زمینه بحران جدیدی را شکل داده است، 
وزیر بهداشت همچنان حاضر به عذرخواهی 
از مردم و نمایندگان مجلس نشد و حتی گفت: 
»تولید آنتی بیوتیک در هفت ماه گذشته به 
اندازه یک سال قبل بوده است.« حال چرا مردم 
نسخه به دست به ویژه برای درمان کودکان 
خود،  سرگردان داروخانه ها شده اند و حتی 
سرم یافت نمی شود، مشخص نیست! بماند 
که در شرایط گرانی سرسام آور دارو هم شاهد 
قیمت چندبرابری بسیاری از دارو ها هستیم. در 
همین رابطه حسینی، عضو کمیسیون عمران 
مجلس، در انتقاد از عملکرد وزیر بهداشت گفت: 
»گرانی و کمبود دارو مردم را رنج می دهد و 
مردم گرفتار موضوع سلامت خود هستند. 
فرمان کار از دست متولیان دارو خارج شده 
است. طبق آمار از سه هزارو صد داروی فعال 
در بازار، 500 تا کمبود داریم و 90 مورد از اقلام 
پرمصرف در شرایط حاد هستند. با این شرایط آیا 
زندگی مردم در حوزه سلامت تأمین می شود؟.« 
محمدرضا صباغیان، نماینده بافق و مهریز نیز 
گفت: »دارو کمیاب شده و مردم در تأمین آن با 
مشکلاتی مواجه هستند و نظارت هم به درستی 
وجود ندارد. وضعیت به گونه ای است که شربت 
با قیمت مندرج چهار هزار تومانی را 11 هزار 
تومان می فروشند؛ این یعنی نظارت نیست و 
وضعیت نامطلوب است. ما از وضعیت نامناسب 
دارو می گوییم، اما وزیر بهداشت درباره کرونا 
صحبت می کند. دارو کم و نایاب است که این 
نشان دهنده ضعف وزیر بهداشت است.« از 
سویی دیگر، وزیر ارتباطات به بهارستان احضار 
شده بود که در باب عملکرد او نیز نیاز به هیچ 
توضیحی نیست. کارشناسان کاهش پهنای 
باند اینترنت، کاهش سرعت و فیلترینگ را جزء 
دستاورد های او به حساب می آورند. صباغیان، 
نماینده مجلس، در نقد عملکرد وزیر ارتباطات 
گفت: »در جریان صحبت وزیر ارتباطات 
چندین نفر با من تماس داشتند که مدام مکالمه 
تلفنی ما قطع می شد.  حداقل مکالمه تلفنی را 
از مردم نگیرید.« البته وزیر ارتباطات در مجلس 
گفت: »کاری خواهیم کرد که طعم شیرین 
سرعت های چند صد مگابیت بر ثانیه ای را مردم 
تا پایان دولت سیزدهم بچشند«! این در حالی 
است که کشوری مانند سوئیس با اینترنت 
2۳0 مگابیت بر ثانیه، پنجمین اینترنت سریع 
جهان را دارد و با وعده »چندصد مگابیت بر 
ثانیه« وزیر ارتباطات، باید منتظر سبقت ایران 
از سوئیس باشیم. وی همچنین بیان کرد: د ر 
حال حاضر دو میلیون انشعاب خانگی فیبر 
نوری داریم که ما در همین مدت کوتاه آن 
را محقق کرده ایم و ان شاءا... در پایان سال 
به چهار میلیون خواهد رسید. در پایان سال 
1۴02 ان شاءا... هفت میلیون انشعاب و در پایان 
سال 1۴0۳ هم هشت میلیون انشعاب جدید 
محقق می شود تا به عدد 20 میلیون انشعاب 
وعده داده شده برسیم.« فارغ از اینکه مجموع 
اعداد گفته شده از سوی آقای وزیر 19 میلیون 
می شود، چندی قبل معاون مخابرات در این باره 
گفته بود: »آقای وزیر یا نمی داند 20 میلیون 
چیست یا نمی داند که فیبر نوری چیست.« 
گفته هایی که حسابی خبرساز شد، اما ساعاتی 
بعد مخابرات در بیانیه ای اعلام کرد این گفته ها 
ناقص و از دل یک گفت وگوی خودمانی منتشر 
شده اند. چند روز بعد هم سازمان رگلاتوری در 
بیانیه ای اعلام کرد مخابرات بدترین همکاری 
را در توسعه شبکه فیبرنوری در میان اپراتور ها 

داشته است. 
   انتقادات فراگیر

سه شنبه نه مشکل کمبود دارو در مجلس 
حل شد و نه خبری از رفع فیلترینگ و افزایش 
واقعی سرعت اینترنت شد و هرچه بود مانند رویه 
معمول یک جلسه سوال بدون پاسخ بود. البته 
در این بین دیروز نطق های تندی هم در نقد 
عملکرد دولت و بی توجهی به نقد های سازنده، 
در صحن علنی ایراد شد. از جمله سارا فلاحی در 
تذکری شفاهی در جریان جلسه علنی دیروز 
مجلس خطاب به رئیس جمهور بیان کرد: عقل 
دولت سازمان برنامه و بودجه است که متأسفانه 
امروز به سازمانی بدون برنامه تبدیل شده است. 
امروز ریزعلی های زیادی مشعل به دست در 
مسیر حرکت قطار دولت در حال هشداردادن 

هستند. 
  عدم کارساز بودن یکدستی 

انتقاد ها به وضعیت موجود و عملکرد دولت 
در حالی در مجلس طنین انداز شده است که 
انتظار می رفت در پس سایه یکدست شدن 
قدرت در میان اصولگرایان، همان گونه که قبل 
از انتخابات ریاست جمهوری مدعی بودند، به 
رفع مشکلات اقتصادی، اجتماعی و... بینجامد، 
اما مشکل کشور حاکمیت اجرائی یک نگرش 
خاص با حذف رقبا نبود؛ مشکل ناتوانی برخی 
مدیران اجرایی و تصمیم های اشتباه در یک سال 
و اندی گذشته نشان داده برای اداره کشور با 
شعار نمی شود موفق شد. مجلس که همه اعتبار 
خود را روی موفقیت دولت سیزدهم گذاشته، 
مدت هاست منتقد عملکرد کابینه است، اما 

تاکنون نتوانسته باعث تغییر رویه ها شود. 

 قرار نیست دوباره
  در باختن تیم ملی 

شادی کنیم

 سعید فائقی در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

در چهره بازیکنان تیم ملی شادابی و نشاط لازم وجود ندارد
فضاسازی های غیرواقعی به ضرر تیم ملی تمام خواهد شد

با سوژه خبری مهمی مانند دیدار رئیس جمهور با تیم ملی برخورد ضعیفی شد
 تیم ملی کنونی پیرترین تیم ملی ایران در جام های جهانی است

 ژن ایرانی می تواند درصد موفقیت مان را در جام جهانی بیشتر کند
 از نظر فنی از فوتبال انگلیس فاصله داریم

 هیچ چیز نباید تمرکز بازیکنان تیم ملی را به هم بریزد
 پیروزی بر آمریکا در سال98 به دلیل شادابی ناشی از فضای اصلاح طلبی جامعه بود

 سیدجلال ساداتیان: 
اروپا تصور می کرد در کنار احیای برجام، 

منافع خودش هم تامین می شود

یک کارشناس مسائل بین الملل در تحلیل روند روزافزون 
افزایش تنش در روابط ایران با اروپا اظهار داشت:  روابط 
ما با اروپا در سال های اخیر بد نبود به ویژه اینکه در دوران 
ترامپ که آمریکا به سمت اعمال فشار حداکثری پیش 
رفت و فشاری را نیز به دیگر طرفین برجام اعمال کرد که 
ضمن خروج از برجام، آنها نیز فشارهایی را بر ایران اعمال 
کنند اما اروپایی ضمن آنکه همواره با این اعتراض ایران 
مواجه بودند که به رغم تعهدات خود، اقدامی برای کم اثر 
کردن خروج ایالات متحده انجام ندادند اما در عین حال 
در مقابل فشارهای رئیس جمهور وقت آمریکا برای فعال 
کردن مکانیسم ماشه نیز مقاومت داشتند. سیدجلال 
ساداتیان گفت: در این دوره نیز تروئیکای اروپایی تصور 
کرد که اگر کار میانجی گری را میان ایران و آمریکا انجام 
دهند و این وظیفه را به جای کشورهای سنتی برعهده 
بگیرند، در کنار احیای برجام، قادر به تامین منافع خاص 
خود نیز خواهند بود؛ آن ها فکر می کردند در زمان تحقق 
این امر بتوانند از انرژی ایران استفاده کنند و این هدف 
در زمان حمله روسیه به اوکراین، تحریم انرژی روسیه و 
توقف خط لوله گاز نورداستریم 2 در آستانه بهره برداری 
و افزایش هزینه انرژی به خصوص در آلمان به اوج خود 
رسید. حالا آن ها با شرایطی مواجه هستند که نه تنها به 
این هدف دست نیافتند، بلکه با توقف مذاکرات هسته ای، 
نقطه گریز ایران به کمترین میزان خود رسیده و البته در 
هدف دور کردن ایران از روسیه نیز ناکام ماندند و حتی 
موضوع حضور پهپادهای ایرانی در جنگ اوکراین مطرح 
شد که وزیر خارجه ما نیز تایید کرد که ما پیش از جنگ 
اوکراین به روسیه پهپاد فروخته ایم. وی افزود: در نهایت 
اروپایی ها به این نتیجه رسیدند که ایران کاملا در مقابل 
آن ها قرار گرفته و لحن شان تند شد. در این شرایط حتی 
لحن های آرامی مانند آژانس بین المللی انرژی اتمی و 
آقای گروسی نیز تند شد و فشارهای این نهاد نیز بر ایران 
افزایش پیدا کرد و شاهد بودیم که آقای کمالوندی برای 
کنترل این روند سفری به وین داشتند. تحولات داخلی 
ایران نیز مزید بر علت شده و چندین وزیر امور خارجه 
اروپایی علیه ایران موضع گرفتند و همه این موارد علیه 
کشورمان دست در دست هم داده اند و اگر نتوان این 
موضوع را جمع و حل و فصل کرد، بعید نیست که آن ها با 
همراهی آمریکا، اگر براساس تصورات قبلی پس از انتخابات 
میاندوره ای، مذاکرات را با ایران از سر نگیرد، وارد فضای 
فعال کردن مکانیسم ماشه شوند که دیگر شرایط برای 
ایران از منظرهای مختلف سخت خواهد شد. این تحلیل گر 
مسائل اروپا و سیاست خارجی در پاسخ به این سوال که 
شاهد تفاوت های مشخص در رویکرد هر کدام از کشورهای 
فرانسه، آلمان و انگلیس در قبال ایران هستیم، آیا علاوه بر 
موارد ذکر شده، اهداف جزئی و انفرادی نیز در این تغییر 
لحن دنبال می شود، گفت: حداقل بنده چنین احساسی 
ندارم و عوامل ذکر شده برای این رویکرد اروپا در قبال ایران 
کفایت می کند؛ البته برخی وزرای خارجه خانم در حوزه 
اسکاندیناوی و وزیر امور خارجه آلمان مباحث مرتبط 
با زنان را نیز مطرح می کنند که شاید بتوانند مجالس و 
کابینه های خود را نیز همراه کنند و بعید می دانم تسویه 
حساب های شخصی و موضوعات دوجانبه در این مقطع 
زمانی جایگاهی داشته باشد. وی تاکید کرد: با این حال باید 
ببینیم آیا کشورهایی همچون عمان یا قطر که البته درگیر 
جام جهانی فوتبال است، می توانند از عمق گرفتن تنش 

میان ایران و غرب بکاهند؟ 


